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Pane, nás Bože, 
daroval jsi nám jméno křestané. 
Od ÍPé-fce: jsme' obdrželi poslání žít ve evote jako křestané 
raesti lidmi, kteří smýšlejí jinak, ve světě, 
který pohlíží na náš, na.křesťanství a na náboženství 
jako na zbytečný přežitei. 
Jako JeŽís se némodlil za to-, aby nás vzal. z tohoto světa, 
tak neprosíme ani my jen o změnu poměrů. 
Prosíme, abychom se uměli sami skutečně proměnit, 
abychom se přetvořili a podobni Kristu 
stali s<= hodnými Jeho jména, 

Z modlitby maďarského benediktina 
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pHEfl JSEM FŽlSEL VRHNOUT NA ZE?£ , . , 
Mnohdy^říkáme, když . je někdo něčím velmi nadšen: "Ten je roz-

ohněn a zgnícen," Velké úkoly .nohou muže a ženy fascinovat. 'potóm 
se do té úlohy pouštějí a velkýmvúsilím. V evangeliích existuje 
Podivuhodné Ježíšovo slovo:, "O^en jsem přišel vrhnout na zem, a 
jak si přeji, aby se už vzňal !íf Ježíš byl, pokud to můžeme poznat 
z evangelií, muž, který dovedl druhé nakazit tím* co ho nap^ňoVa-
1-;. 

Co Ježíše jako ̂ člověka na zemi podněcovalo, byla velká vize 
nebeského království: Kéž by ne Bůh stal Pánem už zde na torr.ť; 
světe, a ne teprve na konei dějin, kéž už nyňí zazáří jeho krá-
lovství, království spravedlnosti, svobody, bratrství! Všechna 
velká ̂ slova , která hýbá la západními dějinami, jsou obsažena v já-
dru teto vize o nebes kefn království. Nesčetm mužové a žehy ae 
dali nakazit tímto Ježíšovým teoiánítrw Stali se průkopníky"Božího 
sraloyatvi. Nejen ti, kdo jaóu zaznafnenáni v kalendáři svatých. I 
m dnešní době se dávají nesčetní mužoVé a ženy nadchnout úlohou 
zasévat Soci království do srdcí lidí, do života národů a kmenů. 
K-mu se dostává Duch Boží ve svátosti biřmování, je nositelem ono-
ho ohne, který naplňoval a oživoval i Ježíše. Je důležité stát ae 
celým křestanem, křestanem }1s ohněm'1., který v sobě nosí Božího 
Ducha a šíří do světa solidaritu a lidskost.. Kře3tana by měla vy-
značovat udatnost a občanská statečnost, odvaha rozhodovat se a" 
jednat jednou také jinak než velká většina... 
Z promluvy biskupa J_. Wanka, Erfurt /Wiener Kirchenzeitung 23/87/ 

SPOLUPRACOVNICE DIJCHA SVATÉHO 
Tvá přítomnost ve večeřadle, Maria, mezi učedníky očekávají-

cími Letnice neměla pouze zdokvalit přígravu duší na tuto udá-
lost., Podle Božího plánu měla účinněji přitáhnout Ducha avatého 
do křestanakého společenství. Duch av. totiž rád působí :a- Tvou 
pomocí. Jsi skvělá spolupracovnice. Při zvěstování On. způsobil v 
Tvém lůně zázračné^početí. Duch av. zachoval Tvoje panenství a 
učinil *f! matkou.. Cím dál víc Tě vtahoval do důvěrného vztahu se 
Sebou f ̂ a č ko liv - zůstával: -nevidíte lný a skrytý. On sdělil při nav-
štívení av, Alžbětě nadpřirozené poznání přítomnosti dosud nena-
roseného Ježíše. 

Byla jsi zcela předurčena, abys spolupracovala na událoeti 
Letnic, jež měla ve prospěch obce obnovit Vtělení a Navštívení. 
Sic o to "vtělit" Krista do této ©bcc;, -rozšířit těm jeho přítom-
nost a jeho oživující vliv. Právě s Tyo-U pomocí, Maria, chtěl sv. 
Duch vykonat toto nové tajemství. Lépe než všichni kolem Tebe jsi 
věděla, kdo je "Duch av,, jehož příchod Ježíš slíbil. Znala jsi 
všechny divy, jež na Tobě vykonal, a byla jsi jista., že je znovu 
vykoná na obci.^Důvěřovala jsi v Něho-, v Jeho zázraSnn.u moc,- ce~ 
luu svou bytostí jsi H6 zvala, aby přišel a rozvinul tutc moc co 
nojvíce, Když nastal prudký vítr jako znamení tohoto seslání, du-
se byly Tebou připraveny přijmout božský dech, který je měl nspl-
niář. Protože letnice nejsou ojedinělý a přechodný jev, nýbrž po-
čátek nového řádu. Duch sv. neustále přichází do církve.' A při-
chází tak, jak přišel poprvé, totiž s Tebou jako se spolupracov-
nicí. Kde jsi nepřítomna, nemohl by zasahovat jak by chtěl, pro-
tože jeho Činnost má stále stejnou cestu. Božské plány se nemění. 
Proto křes tané vzdálení od Tebe a považující uctu k Tobě za zby-
tečnou se zároveň oddalují od Ducha svatého. 

Jean Galot: Plná milosti 
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POLAČKOU „CESTU 

V neděli 2. dubna -1989 přivítal Otec 'kardinál František' To-
mášek vrt svatovítské katedrále vzácného hosta', pařížského arci-
biskupa, kardinála Jean-Marie Lustigera, který přišel do Prahv 
na jeho pozvání. 

Po krátkém francouzském uvítáni spolu* koncelebrovali. Otec 
kard. Tomášek pronesl po evangeliu promluva k- četným věřícím, 
kteří zaplnili katedrálu. Řekl mvj.: 

"Bratři a sestry, dozněla slova evangelia, ve kterých jsmp 
dnes a lyse li Telíce závazná slova Kristova, když řekl apoštolům; 

"Komu hříchy odpustíte, tívmu se odpouštějí, a komu je neodpustíte, 
tomu odpuštěny nejsou./' Velikfcu moc dal Kristus apoštolům,. c 
Odpouštěni hnehu. Tuto moc odevzdali apoštolově svým nástupcem 
- biskupům a ti kněžím. Tr, eo Bůh odpouští, to už nám nevymítá, 
nevzpomíná. .Když se lidé někdy dostanou do nedorozumění a pak 
dojde k odpuštění, pak je to často vy-j-ádřen.o slovy: "Odpaus;;i'rr., 
ale nezapomenu." A třebas to neřeknou, obyčejně nezapomínají.,, ̂ le 
Bůh už nám nebude vyčítat to, co bylo po kajícím vyznání ve zpo-
vědi odpuštěno. 

Nemusí nám byt líto, že jsme nežili v Pa lestíně f -když-tam 
Kristus veřejně působil, promlouval, konal zázraky. Cn přichází 
k nám při mši svaté na oltář a dává možnost tem,, .'kdo :jsou připra-
veni, aby také přistoupili k sv. přijímání, a to je nejhlavnější 
setkání, které je prd nás .možné. A. ne jen to. On zlatavá s námi i 
p* msi sv. ve svatostánku, zůstává pra, nás^ 

Nebudeme- nikdy zklamáni, když jdeme za Jeho .hlasem, tehdy 
to bude ne ¿větší naplnění našeho života po- stránce kon z umní, 
ale^p>o stránce hlubokého sjednocení a Krictem, když s .Ní® ;;budemc-
prožívat každou chvíli našeho dne i Ano. Bůh je láska . Boží láska 
nás poslala do života, ďo světa, BÓží láska*n:ám umožnila-nové. .na-
rození závody křestní a z Ducha sv., Boží láská' nás udržuje, Boží 
láska nám ukazuje k pramenům sedmera sváťSStí,.zvíáště proudy 
milosrdenství;.^, kající av, zpovědá a potom a'Otkání s Kristem při 
mši sv. Jen tak budeme ¿obre připraveni na chvíli,- až také.Boří 
lanka nás, naši duši"povolá'k*sobě, abychom po jistém zdržení v 
očistci se dostali do nejvštší plnosti Božího života věčného, ne-
bot podle slov sv. .Písma, $ni oko neviděla, ani, ucho neslyšelo, 
ani na srdce lidské nevstoupilo, Cf> Bůh připravil těm, jfterí ho 
milují." Amen." 

Po koňcelebrované mši sv. se uja.1 alová vzácný host i, paříž-
ský arcibiskup kardinál .Jean-Marie Lusti-geír. Kekl frančouzskye^j .: 

"Odpustte, že'-nemlnvím vašim jazykem. Přesto si srdcem, rozu-
míme. Vzpomínám-sá, že v době, kdy mi bylo sotva 10 let, kardinál, 
Verdier přisel právě před 2. světovou -válkou sem jako papežský 
legát na^svetový eucharisti.cký kongres.-. Pro všechny^ děti lf':rB.ncie 
té doby Československo: bylo země milovaná a bratrská. Později 
jsem se dozvěděl, Že váš biskup sv. Vojtěch přišel do Paříže, aby 
putoval k hrobu sv. Denise, prvního biskupa naší církve. Proto po 
tomto strašlivém půlstoletí máme určitý dluh věrnosti vůči vašemu 
národu a vaší církvi. 

Nejste zapomenuti. My Francouzi, my křes tané Francie - když 
se za vás modlíme, máme v srdci velké výčitky, když si vzpomíná-
me na léta 1936-37-39 a další. A myslíme si, že období, které -jsme 
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prožili Jako náxod a jako církev, je anad. morální duel^dek naší 
Cítiatxcnmí poklesloati před 50 lety. ProtoK,. když přichází.. é-t 
letí po kardinálu Verdierovi, zdá ae mi, že ¿novu so. vydá .ráme na-
společnou cestu, nebot ae začínáme rezpomínať, že srdce l&neoW 
které je křcstanaké, bije v Praze. * 

Mám také;.nesmírnou radost, že jse.m sloužil oachariatlckou 
obět^s vašim milovaným kardinálem. Vezte, že když jsíie byU •ah;io"-
mážděni na římském synodu ae všemi biskupy z celého s v ě t a z 
ri-ky, Asie, Ameriky a Evrcpy, se všech kontinentů, když .'bylo pro-
neseno' jeho jméno* sklízel potlesk a- velebili no Tehdy -jsme po-
chopili, 40 to je katolická ^edn&ta církye. Uvažovali jame-'-o t:é~ 
to .0 tázce na tomto mimořádném- synodu konané.m v Římě. Jedna o.-
táska dnešních lidí je otázka jednoty; Když lidé chtějí vytvářet" 
j e dno t-.u-̂ ne dovedou než vytvářet uniformitu.,. V katolické Okušen" — 
st i každý každá kultuřa se tím. vide stává sama sebou, 'čím. 
víca^zůstává v kat^lidkém společenství, Otevřeném'každému národu, 
každé- kultuře j. všem národům» věe.n kulturám. Naše jednota je sám' 
Kristus^ který přébývá v srdei každého z nás. Znamením tětr jed-
rirvty je společenství všech pastýřů církve, sjednocených.:a náměst-
kem Petrovým, s Janem Pavlem II4 Přesvědčujeme se o tom každého 
dne. V katolické jednotě zůstává každý sám sebou do té míry, po-
kud zůstává, každý sám sebou ve spojení se všemi a sě-. samou círk-
vi, nebot tato jednota -je jednota lásky a ne nátlaku, je to jed-
nota V pravdě, -ve věrnosti < 

Víte, že před Stými lety církev oslavila v -.eelem světě llp.O 
let smrti sv, Metoděje. Sv. Otec Jan Pavel II. se obrátil listem 
na všechny njirody^o sv. Cyrilu a Metoději, slováh-akých* věrozvěs-
tech. Měl jsem možnost s jinými biskupy 2 celeho světa být prí~" 
tomen v Djakovu a modlili jsme se za tyto národy eva.nge liz ovane 
sv. Cyrilem a Metodějem a děkovali jsme z.a dar víry',, která ¿jim 
dala existenci, protože - jak fpraví jeden z- .m óh, jite.ž Cyril a 
Metoděj přineaí evangelium: "H®ž nám Cyril a Metoděj' •přinesli.'*'' 
evangelium, neexistovali jsme, r.yní jam&, protože j-ste nám dali 
Slovo. Dali jste nám Slovo, Slovo Boží.-"".Za tohoto synodu jsme, 
přemýšleli, jak' vklad víry všem těmto národům,, víry skrze sv. Cy-
rila a Metodeje, byl nezbytný pro církev a pro celý :svět. Prótc" 
jednota^ jíž jsme pověřeni, je též bohatství., které právě vy jste 
dali světu. 

Protože nemám Často oříležitost k vám mluvitodpustítese 
mluvím příliš dílouho. Chtěl bych, abychom se spolsche zamysleli 
had některými úseky Písma, které jsme'přeď chvíli slyšeli, Nej-
8řib jste si všimli v' evangeliu, v jaké situací ¿scu apoštolově. 
Jsou za zavřenými dveřmi spolu a mají strach. A potom se náhle 
Objeví uprostřed nich Spasitel a řekne jim: ť,Po,koj' vám!" A hned 
je posílá hlásat radostnou zvěst evangelia. A dveře se otvírají. 
Pán sňal strach ze srdce apoštolů, už nejsou skrytí, jsa ně-*" 
chráněni a v té chvíli se děje velký zázrak. Nebot kde byl strach? 
V srdcích apoštolů? Kdo byla příčina strachu? Ve vnější hrozbě? 
•Pravý důvod strachu nebyl vnější, byl v srdci apoštolů, á jakmile 
Pán řekl: !iPoko-jvvám!" a "Jako mne poslal Otec, i já posílám vás" 
takto Pán odstraňuje překážku a uz nemají strach a mohou hlá&a + 
radostnou zvěst, mají ucast na poslání Ježíše samého. A tu se 
stane to, co jsme četli v epištole včera v kapitole 4, Apoštolově 
jsou zatčeni, protože hlásali evangelium, 'nechávají :ee zbít a 
říkají: "Je lépe poslouchat Boha než lidi,^nemůžeme nemluvit',' 
už nemají strach, nebojí se tratit Život, n^bo^ ro je živuje, 
je síla Ducha sv. To znamená, že národy, veškeré národy uznávají 



dnes. toto á édectví a Ježíšovi apoštolovo dá*"yjí zvláštní dar 
celému lidstvu. Jejich odvaha a jejich obhajoba•všech práv člo-
věka je svoboda klanět se Soh , vydávat svědectví podle vlastni-
li« svědomí Tomu, který je vetší než člcvějc, je nejvyšší svoboda. 
Když tato svoboda je.̂  zlehčována . jsou v nebezpečí, všechno'.lidská" 
práva, že bůdou zlehčována. Strach. je ¿feietem zahnán 'ze srdce 
apoštolů, posílá »j-e, jako. Jeho poslal C.te.c, a tak jim Ježíš dává 
Ducha svatého: "Přijměte Ducha svatého! praví a evangelium nám 
říká, že na ně dýchá, vdechuje jim, jako by Duch svatý byl naše 
dýchání, dečh duse, která je ¿d rojem života, k dodává:1* :,Komu od-
pustíte hříchy, tomu bude odpuštěno..." Tc; je dar Ducha - Svatého. 
Je to poslání apoštolu oznamovat osvobození cd to*he, co tvořilo 
otrtctví hříchu. Kebot^právě hřích nás zotrocuje a odpuštění a 
milosrdenství nás od něh-> osvobozuje. - Je tó síla, která od té d->-
by zachvacuje syět. bila, ktev/rm dává Duch'svatý. Je to síla mi-
losrdenství^ Boží dobrota, odpuštění, smíření, láaka bez mezí, 
láska a^odpuštěM,^ •smíření í; ̂  láska- bez^mezí, láska a odpuštění 
silnější než každá lidská síla a každé násilí. Tato láska a odv 
puštění je síla těch* kdo jst/u bez síly, je ti velmi mocná síla 
těch, kdo jsou bezmocní, je to bohatství, které nikdo nemůže u-
krást těm, kd-> j&ou ctí udí, protože sám Kristus jim dává sílu mi-
lovat naše nepřátele, žehnat tem, kdo n,ám zlořečí, konat dobro 
těm, kdo nás pronáslédují, odpouštět znov.ý a znovu, protože pak 
je člověk ssvobozen od nejhoršího démona, -nenávisti; a tot-> vy-
svobození srdce člověka je zdrojem každého vysvobození, protože 
tam je apolecnoát opravdu lidská, ¡tam je'skutečné.odpuštění, po-
zvedá nás, kde je Č-lOvěk uzdraven ze svých ian^ kde"duchovni. sí-., 
la modlitby a milosrdenství je schopna přemáhat násilí, nenávist, 
nespravedlnost-, lež stejně jako dar Ducha, v němž. apoštolově mo-
hli édpouštět hříchy" a začali nesmírné díl- milosrdenství', jehňž 
jsme^pokračovateli;' a tc r.e po.uze ••my >. nás le^ovní ci apoštolů, ale. 
vy všichni jpokřtění.,- kteří v;. Kristu jst.qv ucast ni Jeho kněžství, 
Jeho daru proroka a kteří jste v Kristu .účastni Jeřic tichého da-
ru kralování. Pokřtěný lid, který je v Kristu prorokem, učitelem 
a králem. 
, Nakonec, bratři, bych-se chtěl ještě zamyslet nad třetím 
úsekem dnešního evangelia. Všimli jste siv že Tomáš nechce uvě-
řit a říká, že se chce dotknout Jeho ran. "Uevložím-li svůj prst 
na místa hřebů a nevložím-li svou ruku v Jeho bok, neuvěřím." A 
ta Tomášova' nevěra 3'e docela 'zvláštní , protože rány^Ukřižovaného 
plnily apoštoly strachem.' Ve chvíli Kristova umučení Uprchli, 
nebet ukřižovaný nese v sobě' veškeré utrpení všech liíií. A: když 
našeho hledíme, vidíme jako v zrcadle utrpení nás lidí, slyšíme 
křik nevinných, vidímewsechny r-ány a všechny strasti. Vi"díme 
všechny důsledky všech lidských-hříchů a nemáme, chutí přiblížit 
se Kristu, nebot máme atrách z toho, co představuje obraz člově-
ka zavrženého. A tu Vzkříšený říká Tomášovi:- "Poja blíž! Vlož; 
svůj prst sem a .viz mé ruce, natáhni svou ruku a vlož ji v můj 
bok, dívej se, nebuď už nevěřící, ale věřící!'1 Víra, která je od 
nás žádána,^dovolujeabychom jednali jako Kristus; už nemáme . 
strach z, neštěstí-, pracujeme a. Kristem na spáse všech lidí. A v 
kříži Kristově už nevidíme obraz neštěstí všech lidí, $le vítěz-
ství ̂ Bohia samého nad nenávistí, hříchem a zatracením lidí. Tak-
je vítězství kříže zdrojem naší odvahy a z tohoto vítězství, když 
věříme v Boha samého, který nás chcc spasit, Vyplývá základní 
otázka našeho století: Jak lidstvo, které se sralo tak mocným a 
učeným, bude umět užívat moci, kterou mu dal Bůh, pro blaho lidí, 
všech lidí,, anebo bude sloužit ke zkáze. Prot, duchovní síla vě-
řících, modlitba pokorných a chudých jo rrcnoj^í než všechno bo-
hatství. 



Všimněte si, bratři, v naší zftmi jsme málem usnuli, protože 
jame příliš bohatí a protože snad už nevíme, k čemu.slouží sám * 
život. Prosím Vás o službu v ti jménu B^žím; právě vy musíte:vydávat. 
svědectví o aíle^víry, dotýkat^se ran Člověka a uzdravit h».. Mu-
eíte probudit příliš Rohatého člověka, kteťý usíná, a probudit v-* 
jeho srdci touhu pó .Btfhu. Promiňte, Že jsem zneužíval vaši trpě-
livosti, ale^yidíté, že přicházím^jako žébrák, přicházím jako-pro-, 
sflbník ve jménu těch-národů, které jsou ukolébány, jimž chybí pla-
men Vaší víry* Kéž vaše horliví^st zažehne národy, které jsou v ne-
bezpečí, že zapomenou i na Boha i na ave bratry. Přicházím vás •• 
prosit, abyste zůstali věrni odvaze své víry, známé v celém světě, 
protože právě to přinášíte mnoha lidem, aniž to snad vítev Kéž mi-
lost Boží vás i bratři, posílí, dá vám všem, co Pán říká apoštolům: 
"Pokoj vám!1' Radost Boží přebývá také ve vašich srdcích. .Amen. 

Své čerstvé dojmy z bleakové návštěvy u kard. Tomáška v Pra-
ze sdělil kar'd-. Lustiger na tiskové konferenci, ¿term uspořádal 
na pařížském arcibiskupství ihned p.ft avém návratu 3.4. Te"bh 48 
hodin, které^strávil^v ČSSR, ai vyžádalo 4 léta trpělivosti a ti-
šili. Původně, se chtěl kard. Lustiger účastfíit oslav výročí smrti 
sv, Metoděje na Velehrade r. 1385. J-íeodradil ho ani neúspěch o 
vánocích 1^88, kd^ z^cesty cpět sešlo pouhé 2 dny před plánovaným 
odjezdem..Po návštěvě -.francouzskoho presidenta Miterranda v Praze 
byl diskriminační gostoj vůči kard. Lu3tigerovi už neudržitelný:*, 
k návštěvě tedy došlo v oktávu Božího hodu velikonočního. Žádost 
o vizum však nakonec musela ve .Francii vyjít přímo z kanceláře 
prezidenta republiky. Při tiskové konferenci bylo vidět i některé 
fotografie, pořízené korespondentem AFP v Praze, Nejlepší byla • 
bezpochyby ta, níž kynou kardinálové Lustiger a Tomášek a bis-
kup Sokol z balkonu arcibiskupského sídla lidem shromážděným na 
Hradčanskéfn náměstí. 

SVATOf&ČIfflf ||_BLAHOSLAVENÉ_MSŽKY_ČE^K| 
Obdťžel jsem telefonickou zprávu od Státního sekretariátu 

z Říma, že Svatý Otec již vydal dekret o jejím svatořečení. Zá-
roveň bylo • stanoveno, že svatořečení bude v listopadu t.,r.. Dáme 
další oznámení, jakmile projednáme všechny gestovní podmínky 
cesty do Říma se stanovením délky pobytu v Římě. 

Nekdb snad řekne: aCo nám může říci, když žila velmi dávno, 
ve třináctém .atoletí?" Ano, žila v době velmi dávné, ale všechno 
v jejím životě je právě pro nás adresné. 

Žijeme v době, která je poznamenána konzumním zaměřením ži-
vota. Ona,' jako dcera královská měla ..maximální možnosti konzum-
nímu zaměření života.^Tuto cestu však nenastoupila, ale zvolila 
si cestu, na kterou nás volá a vždy bude volat Kristus: "Kdo'chce 
jít za mnou, zřekni se sám sebe, vezmi -svůj kříž a; následuj mě!" 
/Mt- 16', 24/. Proto její celoživotní zaměření'^ života je velmi adre-
sné právě pro dobu soucasnou, ve které žijeme. 

/Z 'Oběžníku arcibiskupství pražského 4/89/ 

Srlce čisté mají ti, kdo pohrdají zemskými marnostmi a hledají 
statky v nebi. 

sv. František z Asaisi 
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To jsou. slova z projevu, který krátcevpřed svou smrtí prone-
sl^kardinál Josef Beran ve vatikánském rozhlase. Řekl dále: "Ne-
mařme své duchovní aíly nevražením, nýbrž soustře3me je ve vzá-
jemné svornosti na práci, na službu bratřím, k rozkvetu naší vla-
sti." Tehdy byl těžce nemocný a zemřel den po sv. Jana Nepomucké-
ho 15. 5. 1969» tedy^před 20 lety. Pavel VI. charakterizoval "je- 
m pracovitý a plodný život", sám vykonal výkrop. a oo-t»tky kardi-
nala, který musel bolestně umírat daleko od vlasti, dal uložit ve 
vatikánských kryptách. 

Loni v prosinci k stému výroří narozenin kard. Berana dal 
Jan Pavel II. ozdobit jeho hrob starobylou freskou. Mezi sarkofá-
gem a freskou je latinský nápis. K. 1988 nařídil papež Jan Pavel 
II. ozdobit hrob pražského arcibiskupa kardinála Josefa Berana, 
který zemřel r. 1969 v,exilu, malbou Jana Křt. Ricciho z Novarry. 
Toto gesto prodlužuje uctu a sympatie Pavla VI. a připomíná dnes 
znovu, co kard. Beran pro církev vykonal a vytrpěl. Důrazně hláaá, 
že tento kněz, malý postavou, ale duchem a láskou veliký, zůstává 
neustále příkladem obětavosti a věrnosti dobrého pastýře, ba ne~ 
jen^příkladem, nýbrž i přímluvcem. Ve své poslední vůli napsal: 
"Tesil jsem se na návrat do své vlasti. Dle vůle Bozi at se stane! 
Do^goslední chvíle v modlitbách pamatugi na spolubratry bisktapy, 
kněžstvo, řeholníky a řeholnice, na svůj lid a národ a prosím, 
aby láska Božského Srdce Páně a Neposkvrněného Srdce Mariina pro-
vázela stále církevní a státní přede ta-vené k příznivému vyřízení 
vzájemných vztahů, jak to bude jen k blahu církve, lidu a státu." 

Tak psal v pastýřském listě r. 1968 kard. Štěpán Trochta, 
který zemřel před 15 lety. Poslední napsaná slova návrtu veliko-
nočního kázání zněla: "Dnešní církevní slavnost nám připomíná 
nejvetší Kristovo vítězství, totiž vítězství nad zlem," Kard. Ště-
pán, 1?, litoměřický biskup, poznal na vlastním životě i kříž i 
vítězství nad zlem. Narodil se r. 1905, r. 1923 vstoupil do kon-
gregace av. Jana Bosca, stal se Šiřitelem a budovatelem selezián-
skéh díla v českých zemích. V nacistickém koncentráku strávil té-
měř 3 ^oky, od r. 1960 byl ve ve2ehí pro velezradu, do své diecé-
ze se aměl vrátit 1. 9, 1968. Řekl tehdy: "Po mnoha strastiplných 
letech stojím nd půdě této památné katedrály. Rozhlížím ae po zná-
mých tvářích - mnohé již nenalézám, mnohé vidím poprvé - já, kte-
rý jsem vašim biskupem již-21 let." 

Když Pavel VI. v r. 19 '73 oznámil, že jedním z kardinálů 
jmenovaných in pectore v ko*»^istoři r. 1969 írje náš ctihodný bra-
tr Štěpán Trochta, biskup litoměřický v československu," dočkala 
se velká osobnost naší církve i pozornosti světové veřejnosti. 
Připomeňme si ještě'neco z jeho pastýřského liatu z r. 1968: "Ne-
bál bych ee o budoucnost národa, kdybych mel ve své diecézi více . 
mužů a Žen ovládajících umění svatého kříže, odvracejících svými 
ustavičnými modlitbami a svými kajícími skutky Boží hněv od za-
tvrzelých hříšníků. Prosím všechny nemocné, trpící a jakkoli su-
žované, obětujte velkomyslně a odevzdaně své utrpení na usmíření 
Božského Srdce Ježíšova, té první smírné oběti za spásu hříšníků, 
aby zadržel trestající ruku svého nehezkého Otce* která je tak 
nezodpovědná provokována. Pán nás nenechá bez pomoci.1' 



Všeobecný úmysl: Aby mladí lidé podle^příkladu Panny Marie odpo-
vídali na Boží volání a vírou, velkomyslností .a 
misionářským smýšlením. 

""Vy jste výrazem naděje, vám patří odpovědnost za to, co se 
jednoho dne stane současností spolu s vámi a co je dnes ještě bu-
doucností." 

Jan Pavel II., Z Apoštolského listu mladým r, 1985 
"Rozum nemůže svými silami proniknout nebesa, pochopit nevi-

ditelné: rosům nemůže vlastními silami zůstávat v rozjímání -přede 
mnou. To může víra. To víra pomáhá mé Matce, podporovala mou Mat-
ku, způsobila, že řekla .ano, i když nemohla pochopit, i když tím, 
že souhlasila-s mou žádostí„ šla vstříc ohromným nesnázím. Hle, 
proč necítíte mou Matku vedle sebe, proč nejste na 'stejné vlnové 
délce; bojíte se žít z víry, pokoušíte ee jen rozřešit své vztahy 
k Bohu v bledém světle svého rozumu. A přirozeně- nalézáte bránu 
zavřenou* Mo.^e Matka byla žena víry a muže být pro' vás matkou-a 
vůdkyní na této cestě. Pokoušejte se postavit na její :místos chce -
teli pochopit, jak se jí podařilo spojení mezi rozumem a vírou, 
mezi viditelným a neviditelným, mezi tím, co lze pochopit a co se 
musí věřit. Pokuste se myslet na to, co se jí přihodilo. 

# 

Moje Matka vás může naučit něčemu dalšímu: žít. Zde se vracím 
k ústřední chybě vaší doby: děláte z evangelia, z poselství apásy 
ideu. Žijete z ideí, jíte idee, zajímáte se o idee, naplnujete své 
,'Qny ideami. A nevíte, že jsem nepřišel přinést ideu, nýbrž život, 
akutccný život.' Jaký vztah můžete mít k mé Matce, jez - pokud jde 
o ideu ~ neměla absolutně nic. Ale žila. A já jsem byl jejím živo-
tem. V jejím lůně jiebylo ideer byl jsem tam já, který jsem život. 
A živťjt se rozvíjí zcela zvláštním způsobem, je plodem lásky, ni-
koli uvah, plodem zápasu a krve, nikoli řečí. Pronikneme~li do 
kterékoli vaší skupiny,, s lysíme^ jen-slova, slova, slova. Jak může-
te chápat mou Matku, která nikdy^nemluvila? Roždí1 mezi životem a 
mluvením jê  rozdíl jako me.zi bytím a nicotou, mezi životem lásky 
a mluvením "o 'lásce, mezi modlitbou a debatováním o modlitbě, mezi 
jídlem a diaku3Í o chlebe. Diskutujete místo jídla, diskutujete 
místo modlitby, mluvíte o lásce, místo abyste byli láskou. 

Má Matka jednala opačně: modlila- se, mlčela, milovala a tak 
ae v ní rozvíjel božský život. A potom v ní bylo n ě o , co jste ab-
solutně nepostřehli. Wemluvila o mně, dívala se na mě; nestudovala 
teologii, nýbrž nasouchala mému oddychování za noci, necítila se 
misionářkou» nýbrž "uchovávala to vše ve svém srdci" /Lk 2,51/. 

G. Caretto: Bůh, který přichází 
Maria, spolupracovice Ducha svatého, 

- učin, aby úcta k Tobě nás uschopnila přijímat dary Ducha 
Bva tého, 

- pomáhej otevírat naše chápání Ducha svatého, 
- otevírej naše srdce lásce Ducha svatého, 
- vyprošuj všem tem, kdo mají řídit nebo vyučovat v církvi, 

dokonalou poslušnost Ducha svatého, 
- vyprošuj od Ducha svatého všem křesťanům, aby byli apošto-

Jan Galot: Plná milosti 
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Misijní úmysl: 2a všechny, kdo podle příkladu sv. Jana Nepomuckého 
sloven i příkfe dem vlastního života brání nezadatel 
ná Boží práva. 

Karel Schulz: SyA'IÝ^JiN_NEPOIv"UCKÝ 
Svatý Jan Nepomucký, almušník Panny Marie, v černých vodách 

čaeu hvězda, v hnilobě dob naše neporušeni, klíčník dobrího jména 
království, je jediným našim voláním k Bohu v dobách mrtvolného 
ticha. Mocný je avatý Jan y posila v naší době, vábí k své fialové 
štole zpovědníka blcudící - naší země. A bez ustání prosí za odpu-
štění našich vin a trestů. 

Pražská metropolitní kapitula ve své žádosti o potvrzení sva-
tojánské ucty napsala r. I675i se "blahoslavený kněz Jan od nepa-
meti, .ba ode dne své smrti byl od lidu zván svatým, zbožně usctí-
ván a blahoslaveným jmenován." Letos v březnu tomu bylo 260 let, 
kdy papež Benedikt 3pll. prohlásil bl. Jana Nepomuckého za svatého 
a určil, aby cela církev slavila jeho pamatku každoročně 16. květ-
na . 

"Jednota všech národů," píše V. Solovšv, "není "jednonárod-
nost"." Svou zvláštní fyziognomii a své zvláštní poslání od Boha 
má každý jednotlivec, tím spíše však každý národ, Musí ai tedy i 
národy ujasnit své povolání v Božím království, ptát se na smysl 
svých vlastních dějin. Mezi českými světci nemáme intelektuály, 
jako byl sv. Tomáš iikvínský nebo Tomáš Morus, ani velké mystiky 
jako sv. Terezii nebo sv. Kateřinu ze Sieny. Bylo by to snad tím, 
že lidé tohoto druhu v našich dějinách chyběli? Jisté je, že jsme 
měli v době barokní mnoho slavných kazatelů a lidových'misionářů, 
kteří by v jiném národě byli už dávno uctívanými světci. V Cechách 
jsou zapomenuti, Naše národní oltáře zdobí převážně obrazy mučed-
níků: Ludmily, Václava, Vojtěcha, Jana z Nepomuku, Jana Sarkandra, 
I ti však mají cosi tygisky českého. Ne.jsou to heroické postavy 
"Božích atletů" umírájících^v koloseu před očima pohanského Říma, 
jásaví svědkové nového náboženství. Sv. Ludmila umírá uškrcena na 
malé venkovské tvrzi, ev. Jana hodí v noci do Vlatavy, aby se pří-
pad umlčel. Současníci ani nemohou hned pochopit, piroč ti lidé za-
mřeli. Slyší však o jejich smrti a hrozí se její násilnosti, ne-
spravedlností, hrubosti. Ta vražda jimi otřese, probudí spící k 
reflexi. 

Synové našeho národa hodili sv. Jana do Vltavy, ale lid jako 
celek ho postavil na mosty, na návsi, do výklenků domů. Schopnost 
kanonizovat mučedníka je tvůrčí síla pokání. Ta,pak se ukázala ne-
srovnatelně silnější než zločiny. Hřích je poblouzení okamžiku dě-
jin, proces kanonizace patří k tradici, která vytváří dějiny du-
chovní i národní. Umlčený jazyk se stal symbolem českého jazyka, 
který neamí "shnít v hrobě" /K. H. Borovský/'. Doma potupené jméno 
stalo se proslulým na celém světě, Z bezpocetnétio zástupu nezná-
mých"svatých", omytých v krvi Beránkově, proud dějin vynesl na po-
vrch Jana z Nepomuku jako světce úředně kanonizovaného. Projevila 
se tu i moc víry^lidu, který u jeho sochy, ozdobené májovými květy, 
vyznává svou křstanskou sílu přetvářející smrt v Život, potupení^v . 
okázalou oslavu, mlčení ve zvučný jásot a zpěv českých luhů a há-
jů, Dějinný detail, který by jinak dávno byl zapomenut, se protkl 
do věcnosti, stal se smyslem, trvalou součástí "české otázky". 

T, Špidlík, z předmluvy ke knize V. Polce: "Svatý Jan Nepomucký" 
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_katedrálG_Ev^Petra_a Pavla_v_Brně 
9,00 - 10,00 - společné modlitby věřících a duchovní písně 

10,00 - 10,20 - ctění ze životopisu světce 
10,20 - 10,45 ~ modlitba av. růžence 

10,45 - nástup kněží ke koncelebrované mši Bvaté 
11,00 - koncelebrovaná mse svatá 

14,00 - 15,00 - Desetiletí duchovní obnovy 
15,00 - 15,30 - pásmo ze života světce 
15,30 - 15,45 - litanie k českým patronům 

16,00 - závěrečné požehnání 
14,00 - poutní zájezd do Tasovic 

Sobota_201_kyetna_1989_v Tasovicích u Znojma 
15,00 - společné modlitby a písně 
15,15 - bohoslužba slova 
15,30 - přímluvy, litanie k českým patronům 
16,00 - závěrečné požehnání 

_^yětna_1989_y_Taaovicích_u_Znoj_ma 
Dopoledne farní bohoslužby pro domásí věřící i poutníky, -odpoled-
ne jako v sobotu 20. května. 
Neděle 21^ května_1989_Znojmo_-_Louka 
9,00 - společné modlitby věřících a duchovní písně 

10,00 - Četba ze životopisu světce 
10,30 - modlitba av. růžence 
11,00 - koncelebrovaná mse svatá 
15,00 - společné modlitby a písně 
15,15 - bohoslužba slova 
15,30 - přímluvy, litanie k sv. patronům českým 
16,00 - závěrečné požehnání 

_Z„DOPI|Z_S'Vj...KLEMENTA J . _H0FB.AUEM_Z_VAR|AVY_Z_L^_X729_-_1802 
"Naše práce v tomto msste přináší obdivuhodné plody. Protože 

pod moderní pruskou vládou jsou v městě zakázány veřejné misie, 
bylo nutno hledat cestu, jak pečovat o^spásu obyvatel* V našem ko-
stele je proto ustavičná misie jak v německé, tak i v polské řeči. 
Ne sice bez přerušení, ale často během roku, zejména v advente a 
postě, od masopustu až do svatodušní oktávy. Potom v novénách před 
svátkem nejsv. Vykupitele a Všech svatých, A navíc nepřejde ani 
jeden den v roce, kdy by nebyla exhorta od oltáře během mše sv. a 
vystavenou nejsv. Svátostí a při"návštěvě velebné Svátosti, Nával 
lidu v našem kostele je opravdu neuvěřitelný. Roste rok od roku 
především z nejprostších vrstev lidu. Nechci tím říci, že by ne-
přicházeli i vznesení, ale ve srovnání a ostatními je jich malý 
počet. Náš kostel je příliš malý, nepojme víc než tisíc návštěv-
níků. Proto je tu stálý pohyb přicházejících a odcházejících. 

Mimo to se nescházejí jen lidé tohoto města a okolí, ale ob-
jevují se i lidé ze zcela vzdálených krajů, zůstávají 3 nebo 5, 
ba i 8 dní a posilněni svátostmi a upevněni v milce ti Boží vrace-
jí se domů." 

Z Májových člení A. D. 1989 
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Téměř na den 39. výročí cné noci z 13*. na 14. duben 1950, kdy 
byly přepadeny všechny mužské kláštery v Československu a řeholníci 
odvezeni do t.zv. koncentračních klášterů, konala se 12. dubna L989 
v Bratislavě oslava t.zv. mírových iniciativ při 40. výročí jejich 
založení. Byla to oslava neslavná t.zv. Katolické akce, kterou §v. 
stolec výslovně zakázal. 

Skutečný zrod ¿éto t.zv. KA je oficiálně neznámý, podle všeho 
ae uskutečnil na zasedání ÍJV KSČ 25. 4. 1949, kdy byly přijaty hla-
vní směry postupu pro její založení. Podle nové zásady se mělo vy-
tvořit schisma uvnitř církve u nás, vytvořit hnutí katolíků ochot-
ných spolupracovat a režimem. Již 28. 4| 1949 Ustř. akční výbor NF 
přibral^poradní orgán t.zv. pokrokových kněží, kteří se později na-̂  
zvali mírovými | navrhli vytvoření nové KAS "Hnutí pokrokových 
katolíků." UV KSČ dal k této peéudokatolické akci ihned souhlas a 
30. 6. 1949 se uskutečnila ustavující schůze této nové KA v Praze. 
Bylo přítomno 67 kněží, jejichž podpisů na prezenční listině se vy-
užilo jako projevu souhlasu: Šlo o to, oddělit nepoddajné biskupy 
od kněží a věřících. Hnutí se představilo jako skutečný reprezen-
tant církve; cílem této t.zv. KA bylo postavit kneze a věřící pro-
ti biskupům, kteří byli věrni Sv. stolci, a takto odtrhnout církev 
v Československu od Říma. * 

Ještě před založením této t.zv. KA v červnu 1949 biskupský 
sbor na konferenci v Olomouci 7. 6. 1949 pranýřoval toto připravo-
vané hnutí jako schismatické. V prohlášení se praví: "Nikdo nesmí 
zasahovat do jurisdikce biskupů ve věcech církevního a náboženské-
ho života. Nikdy nedáme souhlas k tomu, aby církev byla jakýmkoli 
způsobem pod jakoukoli záminkou zotročena." 19* 6. 1949 ae četl 
oběžník biskupů tam, kde to bylo možné. V něm se zakazovala kněžím 
i věřícím účast v nové t.zv. KA. Den nato, 20. 6. 1949,*Sv. stolec 
vydal dekret, kterým tato KA byla prohlášena za schismatickou a 
všichni její členové byli exkomunikováni. Tento krok Sv. stolce 
znamenal začátek rychlého konce pseudo-KA. Po tomto křiklavém ne-
uspěchá ae přistoupilo k dalšímu pokusu,jakýmkoli způsobem, i ná-
silným, přitáhnout co největší počet katolického duchovenstva a 
seskupit ho do organizace pod kontrolou režimu. Tak vzniklo neslav-
né "Mírové hnutí katolického duchovenstva", které po třech sjezdech 
a 17 letech trvání dne 21. 3- 19&8 se rozpadlo. Bylo ̂ třeba dalších 
tří let, aby se opět vzkřísilo Mírové hnutí katolického duchoven-
stva, tentokrát s novým jménem "Pacem in terris". Toto hnutí bylo 
organizátorem oslavy 12. 4. Podobně jako předcházející mírové hnu-
tí není ani organizace Pacem in terris organizací církevní, ̂ ale 
státní. K její'činnosti, jakož i ke všem hnntím a organizacím po-
dobného charakteru se vyjádřil Sv. stolec dekretem 8. 3. ,1982, kte-
rý zakazuje kněžím působení v kněžských sdruženích, které přímo ne-
bo nepčímo, skrytě nebo otevřeně slodují politické cíle, a to i 
když je zdánlivě předkládají způsobem, jako by se snažily podporo-
vat humanitní ideály, mír a sociální.pokrok. 

Na oslavě 12. 4. 1989, svolané slovenským sdružením Pacem in 
terris v Bratislavě, se sešli jeho zástupci a představitelé, aby^ 
vyjádřili solidaritu s vládou nejen za nynější tvrdost proti věří-
cím, nýbrž i za její krutost proti nim na konci 40. a v letech 50. 
V nejdražsím bratislavském hotelu Fórum se konalo slavnostní shro-
máždění PiT při výročí založení schismatické KA, která stála věří-
cí, laiky i kněze tolik krve 3 slz. Věříci nyní očekává li, ̂ že i ti 
nejskalnejsí "pacisti" budou ignorovat tuto akci. Tím větší bylo 



- 11 i 

zděšení, když ae dozvěděli, že sé shromáždění zúčastnilo asi 150 
knězi z celého Slovenska a že za předsednickým stolem spolu s Dr. 
Mácovakým, ministrem Koysem, Horákem, Záredkým a Žabákem seděli i 
diecezní administrátoři Štefan Onderko, Tibor Spišák, Stefan Janega 
a biskup Jezef Peranec. Ten před dvěma lety nemohl ze zdravotních 
důvodů letět do Vatikánu na kanonickou návštěvu ad limina, ale na 
žádné důležité akci PiT nechybí. Od Št. Jgnegy jako děkana bohoslo-
vecké fakulty v Bratislavě bohoslove! a věřící nitranské diecéze 
jako od svého nově zvoleného administrátora to jisté neočekávali, 
A T. Sgišák uz asi zapomněl, co slíbil kněžím rozžnavské diecéze. 
0 nejvetsí překvapení se však postaral kanovník Št. Zárecký. Ve 
svém projevu nezatajil, že toto shromáždění oslavuje založení t.zv. 
KA z r. 1949-„Připustil, že Sv, stolec ji odsoudil a její členy ex-
komunikoval. Řekl však, že šlo o nedorozumění a že oni - míroví kně-
zi - musí nést na svých bedrech následky. Zárecký potom.napadl teh-
dejší biekupy, že postupovali neuváženě a tvrdohlavě. Připomněl i 
přerušení biskupského zasedání ve Starém, fímokovci v březnu 1949, 
protože se našlo odposouchávací zařízení. Vec zhodnotil takto: MJe 
to otázka, zda tam odposlouchávací zařízení vůbec bylo a zda to 2e 
strany biskupů nebyla jen záminka přerušit rozhovory s vládou. Je-
stliže tam odposouchávací zařízení skutečně bylo," filozofoval dá-
lce, "neměli se biskupové čeho bát, jestliže mluvili pravdu." Bylo 
přímo zdrcující, že řečníka odměnilo potleskem celé shromáždění. 
Tleskali i páni ordináři za předsednickým stolem. 

Co by bývalo bylo samozřejmější než to, aby se ještě při před-
nášce zdvihl 77 letý biskup Peranec a protestoval nebo opustil míst-
-n*at? On přece musí velmi dobře vědět, že ona t.zv. KA byla schiz-
matická, že papež už 10- dní po jejím vzniku exkomunikoval její pří-
vržence a že se. celá řada kneží a laiků pro věrnost k rozhodnutí 
Sv. stolce dostaly do vězení. J. Peranec si musí přece pamatovat^ 
jak biskupové koncem 40. let a-v 50. letech - pokud nebili uvězněni 
- odvážně a důsledně bojovali za každé právo církve a věřících. On 
přece musí vědět, že to byli právě Plojhar, Lukačevic^ Straka atd,, 
a nyní přítomný Horák, kteří dávali vládě ty nejosudhější rady, jak 
o která práva církev obrat. Bez této jidášské pomoci by církev v 
Čeekoslovejisku^nikdy nebyla tak zotročená, jak se stalo. Biskup 
Peranec musí vědět, jak krutě se postupovalo proti všeobecně obdi-
vovanému a milovanému biskupu Vojtaššákovi, za jakých okolností ze-
mřel ve vězení biskup Gojdic a Bufealka, jak se nervově zhroutil 
biskup Barnáš a Hopko a že jsou už 39 let uprázdněná biskupská 
sídla spišské a prešovské. A vedet to musí i 76 letý Janega. Bude 
mít odvahu postavit se před stovky bohoslovců jako děkan? Keshoří 
hanbou před věřícími v katedrále arcibiskupů Kmetka a ítécseye? A 
podobně musí vědět i většina ze 150 knězi, co se stalo s biskupy, 
řeholníky, s velkou částí kneží a laiků koncem 40. let a v 50. le-
tech. 

Vrchol drzosti bratislavského zasedání vidí věřící v tom, že 
účastníci poslali pozdravný telegram vatikánské delegaci vyjedná-
vající právě v Praze*, pokládají to za urážku Sv. stolce. Jejich 
rozhořčení vyvolala i okolnost, že se zasedání konalo v hotelu Pó-
rům, kde jeden pokoj stojí 700 Kčs denně. Prý se to financovalo ze 
sbírky na Charitu, která byla měsíc předtím. Uvědomují si vůbec 
páni ordináři za předsednickým stolem a kneží - účastníci, jaké 
vázne pohoršení vyvolali u svých věřících? Ten, Jehož služebníky 
jsou nebo mají být, se tvrdě vyjadřoval o těch, kdo dávají pohor-
šení. 

Podle !;H 
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S po lec ens t vi ho l^ic _v_Pa ří £ i. 
V srdci Paříže žije společenství devíti sester se zvláštním 

apoštolátem; jsou to sestry Marie a Josefa od Milosrdenství, V 
jejich kapli je slyšet kroky z blízkého justičního paláce. Vezni-
cé Conciergerie je jejich domem: světle Šedivá hala, dvě poschodí 
cel a zamřížované ochozy. Jsou tu ve dne v noci. Nebot oněch de-
vět sester jsou dozorkyněmi v této Ženské věznici, jak vysvětluje 
věstník "Paris Notre Dame". 

Od svého zatčení viděla 45 l$tá Jacqueline^jen policejní uni-
formy* Když vystoupí Quai de Itíorloge z vězeňského vozu, při-
jímá ji řeholnice v závoji a vede ji do cely. V jiných věznicích 
jako Freanes, Fleury-Mérogis a Rennes jsou řeholnice činné jako 
zdravotní sestry nebo učitelky. Zde však jsou dozorkyněmi a kona-
jí tutéž práci jako policisté v mužském oddělení. 

Jako vězeňské dozórkyně se přísně drží služebních předpisů. 
U kukátka odmítají odevzdávat dál dopisy a vyřizovat telefonní 
hovory a odebírají nedovolené předměty, které unikly při prohlíd-
ce, Žádná slabost, nechtějí se dát11 zaplést" nebo dát: na sebe zapů-
sobit ani předstíranou nemocí ani slzami Či záchvaty. Jestliže se 
některá vysetřovanka v cele oběsí nebo si otevře Žíly žiletkou, 
jsou za to odpovědny řeholnice. 

Je to překvapující povolání. Když je spatří, jedna žena vy-
buchne: "Jeptišky by přece neéměly být tak sprosjé!" a jiná to 
zkouší něžně: "Vyrostla jsem u sestřiček." - "Já ne," odpovídá 
sestra. Ale většinou mlčí; jen neodpovídat-na agresi. Nemá ráda 
vydírání náboženstvím, které provokuje její oděv. 

Proč ale řlholnice s takovou úlohou? Představená Marie Ber-
nard připouští, že jejich přítomnost je chůze po ostří. "Nesmíme 
ai dovolit žádnou chybuj" a přece ..."Ženy sem přicházející pro-
zívají velké neštěstí a my jsme zde, abychom jim pomáhaly." Na-
slouchají jím a snaží ee vysvětlovat, jak to pokračuje. Těm čas-
to unaveným a v napětí přicházejícím ženám poskytují malé pozor-
nosti - příležitost umýt se, kapesník. Nezřídka chtějí jít ženy 
do kaple. Jednoho dne byly tři: Jedna ae nahlas modlila 50. žalm, 
druhá modlitbu o odpuštění a třetí, buddhistka, prösilä* aby jí 
ukázaly znamení kříže. Jiné reagují agresivně na řeholní oděv. 
Ale když jim policista nasazuje řetízky, aby je odvedl před soud-
ce, mnohé prosí: "Sestro, modlete se za mne."' 

H ¡i. 6 / 8 9 

ÍN ho Iniice _sko lí _b utídhis t o c ké _ ž eny ̂  
Katolické řeholnice pomáhají na Srí Lance mladým buddhistic- 

kým ženám, aby si mohly vydělávat na Živobytí ručním tkaním. Jak 
je už p^ léta obvyklé, navštívily sestry Dobrého Pastýře z Pinna-
wely u Colomtoa po vánocích ženy v buddhistických vesnicích a poz-
valy je, aby přišly na šestiměsíční školeni do kiášterního stře-
diska ručního tkaní. Sestry školí v "Handicraft^Training^Centre" 
v Pinnawele asi 150 km jihovýchodně od Colomba ženy už^přes^20 
let. Daleko nejvíc^těchto Žen jsou buddhistky. Po skončení ško-
lení mohou ženy bud zkát doma nebo pracovat na zakázku Střediska 
ručního tkaní, vedeného sestrami, za tisíc rupií měsíčně. 
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"Našim cílem je pomáhat ženám ke svépomoci a umožnit skupině 
obyvatelstva, aby se morálně i finančně povznesla," vysvětlila se-
stra Deepthi, vedoucí střediska a představená kláštera Dobrého Pa-
stýře v Pinnawele. Školení je bezplatné a dnes má v jednom kursu 
50 žen, které se dělí o dvacet jednoduchých ručně vyrobených dře-
věných stavů. Ručně tkané bavlněné látky jsou prodávány - např. 
jako ubrusy nebo záclony pro ^ětihvězdickové hotely - domorodému 
průmyslu. 

Již stovky žen mezi 18 a 26 rokem se u sester vyučily ruční-
mu tkaní. S pomocí nahospodařenému zisku ae Střediska od r. 1967 
- tehdy s jediným stavem a čtyřmi tkadlenami - rozvinulo k dneš-
ním 20 stavům a 50 pracovnicím. Středisko je již známo jakostí 
svých prací. Tak říká P. Godwin, farář v Pinnawele: "Že je mladým 
ženám poskytována možnost vyškolit se, to je důležitá práce, kte-
rou zde klášter koná." 

H Bl 7/89 

Pravda je následující: Malévcírkevní společenství /MCS/ není 
tím, z čeho je podezříváno. Neboí toto společenství je prostě cír-
kví v malém. Skrze ně je možno zakoušet církev v základech společ-
nosti a poskytnout jí tam domov. Ono ovlivňuje všechny »blasti ži-
vota, i když nejsou politické nebo ideologické. MCS je společenství 
církevní - je to společenství víry, naděje a lásky. V něm se Boží 
lid modlí a uvažuje o Božím slově jakožto o slově, které je význam-
né pro životní situace. Je to společenství akce pro rozvoj lidu a 
má svůj základ v Božím slově. Nepodporuje žádné hnutí kromě cesty 
ke. Kristu. Svou inspiraci čerpá pouze od Krista - od nikoho jiného. 

Proč je tedy MCS označováno představiteli vlády a armády za 
společenství podvratné? Je to z duvodu^jeho práce? Je to snad pro-
to, že šíření evangelia znepokojuje svědomí nositelů moci tak, ja-
ko kdysi znepokojovalo svědomí předáků v Izraeli? 

Jestliže MCS hlásá osvobození lidí ode všeho -zla, pak to činí 
jhroto, aby uskutečňovalo směrnici, kterou naše prelatura jasně for-
mulovala už roku 1976: výchova ke spravedlnosti. Jestliže někdo ří-
ká, že jde o politiku, pak zřejmě nerozumí významu svobody a evan-
gelizace . 

Asijští biskupové prohlásili: "Evangelizací -se plní závazek 
církve svědčit slovem i skutkem o Pánově evangeliu." Jestliže tomu 
tak je, pak budou MCS i církev bránit lidská práva, nebot podle 
slov Svatého Otce"lidská důstojnost představuje evangelijní hodno-
tu. 

Pane, obrátím-li svůj pohled k církvi, 
která dostala od Tvého Syna slib věčného života, 
cítím veškerou slabost nás ubohých kretanů, tak ubohých a tak 
málo kře3tanakých! A odevšad slyším sbupat naléhavou výzvu k nové 
a druhé evangelizaci: Abychom se stali opravdovými křestany, 
vědomými si požadavků avého křtu. 

kard. L. J. Suenena 
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DALŠÍ REAKCE NA TZV. "KOLÍNSKÉ PROHLÁŠENÍ" 
Ačkoli "Kolínské prohlášení1' nebylo .na pořadu dne, zabývalo 

se 60 biskupů Německé biskupské konference při svém plenárním zase-
dání od 13. do 16. února 1989 také jím a postavili se za reakci bi-
skupa Lehmanna. V tomto "Prohlášení" kritizovalo 163 profesorů teo-
logů e obsazování biskupských stolců v poslední době, odpírání cír-
kevních povolení k vyučování pro určité teology a "pokus" vedle ju-
risdikcní uglatnovat v nepřípustné míře a přehánět i kompetenci u-
čitelského úřadu papeže". 

Prof. Pranz Bocklc, jeden z inisiátorů tohoto prohlášení, na-
zval 30. ledna papežovu promluvu na kongresu morálních teologů 12. 
listopadu 1988 v Římě "hlavním důvodem" projevu teologů. Tam Svatý 
Otec zaujal stanovisko v hodnocení encykliky "Humanae Vitae" k pa-
pežskému učení o řízení porodnosti. 

26 španělských teologů potvrdilo svoji solidaritu s "Kolínským 
prohlášením". Touto podporou* jak se praví, chtějí se postavit pro-
ti pojetí vatikánského mluvčího Navarro Vallse,- podle kterého jjrý 
při stanovisku teologů z německy mluvící oblasti jde jen 1 "případ 
místního významu". 1 : 

Katoličtí biskupové Španělska naopak odmítli kritiku profeso-
rů, pokud- jde o vedení uřadu Janem Pavlem II., jako nespravedlivou. 
"Velmi lituji nespravedlivou a bnlestnou kritiku papeže", zdůraz-
nili v telegramu zaslaném Janu Pavlu II, 

Švýcarská biskupská konference namá dosud ©o připojit k pro-
hlášení Německé biskupské konference, řekl její sekretář. 

Podle pojetí kard. Patiolo Evarista Arnse, arcibiskupa ze Sao 
Paulo," lze sotva co zjistit o přísnější linii Vatikánu", o níž se 
mluví v Evropě. 

.^Latinskoamerická biskupská rada CELÁM ostře kritizovala t^,, 
kdo podepsali "Prohlášení", a vidí v tom ohrožení víry a společen-
ství církve^ 

Tubigenský teolog Walter Kasper odmítl "úmyslné falešné hlá-
šení", že podle Ýšeho i on stojí za "Kolínským prohlášením":"Od-
mítám toto prohlášení jak co do formy, tak co . do obsahu a nedal 
jsem o tom ... vzniknout ani nejmenší pochybnosti," píše Kasper a 
ohlašuje Své stanovisko. Zdůrazňuje, že Prohlášení je "zmařená šan-
ce v současné obtížné situaci církve, jak diferencovanou argumenta-
cí přivádět problémy( které nepochybně existují, ke konstruktivnímu 
řešení"i Prohlášení obsahuje nejen nespravedlivá obvinění a uvádí 
falešná tvrzení* nýbrž také neudržitelné v.ýklady koncilních výroků 
a papežských projevů. 

Profesoři jezuitských vysokých škol ve Frankfurtu, Mnichove a 
Insbruku vytýkají Prohlášení nepřesnou formulaci a emocionální at-
mosféru- textu. Podle názoru Wernera Losera, rektora vysoké školy 
St. Georgen. ve Frankfurtu nad Mohanem, by byli podpisovatelé "Ko-
línského prohlášení" měli namířit kritiku, kritickou otázku i na 
vlastní adresu. Ptá se totiž, zda teologie, jak se vyučuje a studu-
je, účinně přispívá k tomu, *^aby křest ané ̂  zůs ta li pospolu". Mnohým 
se dnes teologie- jeví přes všechnu žádoucí rozmanitost jako matou-
cí. Tímto způsobem může působit "jen omezeně k vytváření jednoty". 
Na výtku prohlášení, že biskupské stolce jsou obsazgvány bez ohle-
du na návrhy místní církve, připomněl P. Loser, %e umylslem II. 
Vatikánu bylo posílit místní církev a biskupský úřad. 
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Více než čtyři tisíce žen ze Spolkové republiky Německa ujis-
tilo v prohlášení zaslaném Janu Pavlu II., Že se cítí doma v círk-
vi, pokud "se v ní Bůh bere vážněji než troufalé projevy ducha do-
by" . 

Své prohlášení ženy odůvodňují "různými případy a událostmi z 
poslední doby"^ Ty "jsou pro nás ženy v církvi - pro matky, hospo-
dyně, ženy zaměstnané a angažované v politice a ve společnosti", 
abychom prohlásily: 

- Pro podepsané ženy jsou děti znamením naděje budoucnosti. 
- V dětech nespatřují omezování seberealizace a vědí, že "žád-

ná žena není svobodnější zabitím vlastního nenarozeného dítěte", 
- Jako moderní kritické ženy jsou "dostatečně uvědomělé, aby 

mohly posoudit, jak prozíravá byla a je encyklika "Humanae Vitae? 
"pilulka" není prostredek emancipace, nýbrž prostředek k odcizení * 
sexuální nevázanost pak není znamením osvobození, 

- Pocit vlastní důležitosti jich jako žen netrpí tím, že ne-
mohou stát jako kněžky u oltáře; ani nestojí v nijaké konkurenci 
k mužům této církve. 

- Konečně ženy zdůrazňují, že"naše církev není žádijé demo kra-
tičké sdružení, nýbrž duchovní vlast mnohých pod jedním učením". 
V této církvi - Ježíšem Kristem zbudované na Petrove skále - nejde 
např. při jmenování biskupů o moc, nýbrž o zplnomocnění," praví se 
doslova. 

Text prohlášení vyšel spolu se jmény 2312 /ze 4132 podepsa-
ných/ 22.3. jako inzerát ve "Frankfurter Allgemeine Zeitung", kde 
bylo jako první uveřejněno také t.zv. "Kolínské prohlášení" 163 
profesorů teologie. Podle názorů pozorovatelů vyvolalo jak Prohlá-
šení teologů tak nová diskuse o potratech v NSR toto."Prohlášení 
žen*'. 

Tiskový referent Hěmecké biskupské konference řekl, že podle 
jeho mínění každý má právo na svobodné vyjádření názoru, avšak že 
takovéto formy veřejných projevů názorů mají v sobe nebezpečí "zje-
dnodušení"^ tím "polarizaci", což platí rovněž i o t.zv. "Kolín-
ském prohlášení". 

H B1 15/89 

Je naléhavé bránit a povznášet důstojnost ženy tím, že se bu-
de uznávat její přínos k budování církve a rozvoji společnosti a 
bude se naproti tomu odbourávat nespravedlivý materialistický spo-
třební zjoůsob myšlení vůči lidské bytosti a vůči ženě zvlášt. V 
církvi^má žena avé specifické povolání. Má se aktivně a odpovědné 
zúčastňovat jejího Života a poslání hlavně tím, že bude napodobo-
vat jednání Žen, které v evangeliu vystupují v doprovodu Ježíšově 
a přî _ zrodu církve, K dosažení tohoto účelu je nezbytné lépe a dů-
kladněji uvažovat o antropologických a teologických základech muž-
ských a Ženských životních podmínek a poslouchat řád stvoření a 
Bošího^plánu, jak byl vyjádřen na počátku a jak ae rozvíjel v ce-
lých dějinách. Ž^na je povolána k základnímu církevnímu apoštolátu, 
t.j. k hlásání evangelia a tím i ke katechezi, k předávání víry a 
k teologickému studiu. Je^povolána k rozlišování toho, co povznáší 
nebo uráží důstojnost lidí jako osob, důstojnost prostředí a spo-
lečnosti. 
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V a k_á_n 
V neděli 9. 4. vyhlásil Sv. Otec novou světici, mladičkou 

Clelii Barbieri, nejmladší zakladatelkou řeholního společenství 
/Malých sester P. Marie/ v dějinách církve. "Je dojímavé vidět, 
jak dosáhla svatosti v tak krátkém čase. Její život je důkazem, 
Že svatost je výsledkem Boží milosti, nikoli lidské strategie a 
kultury. Bůh nám představuje pokorné křehké stvoření bez hmotné-
ho bohatství a vysoké kultury, ale bohaté na moudrost, kterou pro-
stí lidé čerpají v modlitbě ze světla zjeveného Kristem," řekl pa-
pež. 

23. 4. byli pak' prohlášeni za blahoslavené: Martin a Melichar, 
augustiniáni, kteří byli jako mučedníci upáleni v Nagasaki íj 1632; 
bl. Marie od Ježíše Dobrého Pastýře, zakladatelka institutu sester 
Sv. Nazaretské Rodiny, jež se wenovala péči o polské uprchlíky; 
bl. Marie Kateřina od sv. Augustina z řádu milosrdných sester sv. 
Augustina /1632-1668/ původem Francouzka, působila v Kanadě i mezi 
Indiány; bl. Marie -Markéta Caiani, zakladatelka institutu III. řá-
du františkánek -minimitinek Nejsv. Srdce Ježíšova /1863-1921/. 

Téhož dne večer řekl Sv. Otec polským poutníkům: "Nezapomí-
nejme, že nyní církev v Čechách v Praze pod vedením statečného 90^ 
letého kardinála řrantiška Tomáška se chystá k desetileté přípravě 
na tisícileté výročí mučednické smrti sv. Vojtěcha. Modleme se za 
tyto naše pokrevné bratry, s nimiž nás spojila Prozřetelnost pře-
devším postavou sv. Vojtěcha. Modleme se za církev^v Cechách, na 
Moravě a na Slovensku, aby v těch zemích panovala upíná náboženská 
svoboda." 

R_i m 
Na svátek sv. Vojtěcha oslavovala česká kolej Nepomucenum 60. 

výročí svého založení. R. 1929 se Česká kolej přestěhovala do no-
vé budovy, dostala nové jméno Nepomucenum a otevřela &vé brány bo-
hoslovcům ze všech diecézí Československa. 

Středem vzpomínkových oslav v rodné Belgii a v mnoha dalších 
zemích je "otec vyhoštěných", P, Damián Deveuster, který sám^sebe 
před smrtí nazval nejštastnějším misionářem světa. Dobrovolně ode-
šel ve 33 letech na Malokai, ostrov malomocných, kde po 16 letech 
služby lidem odsouzeným ke strašné smrtie sám zemřel na malomocen-
ství 15. 4. 1889. Svým dobrovolným rozhodnutím upoutal pozornost 
světa k osudu malomocných, k jejich vyloučení ze společnosti. Kro-
mě fyzického utrpení vlastního a všech, pro něž pracoval, poznal. 
0. Damián i nepochopení svých současníků. Teprve po jeho smrti se 
pohnulo svědomí mnohých, vzniklo 1. sdružení na podporu malomoc-
ných. Dnes je tato strašná nemoc už léčitelná. 

L_i_tv_v_a 
Poprvé po 49 letech vychází v Litvě svobodně katolický čtr-

náctideník zvaný Kataliku pasaulis /Katol. svět/. Na 28 stranách 
najdeme část kázání kard. Sladkeviciuse, kroniku událostí r. 1988, 
zprávy ze Života církve na Litvě. Hlavní cíl novin jsou inform^e 
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o víře, o Písmu sv., morálce, liturgii, svátcích, dějinách církve. 
Redakce se snaží doplňovat i nedostatky v náboženském vzdělání. 

v Jan Pavel II, jmenoval nové sídelní arcibiskupy, biskupy a 
apoštolské administrátory pro církev v Litvě. Jso to:. 

Arcibiskup 7ilniusu Julionas Staponavicius, arcibiskup Kauna-
su kard. Vincentas Sladkevicius, předseda Litevské bisk. konferen-
ce, biskup 3 apoštolský administrátor Kaisiadorysu Juozapas Katu-
lait.is, biskug a apošt. administrátor diecéze Panevezys Juozas 
Preiksas, apost. administrátor biskup diecéze Yilkaviakia Juozas 
Zemaitia. 

^Tři litevské diecéze jsou obsazeny sídelními biskupy, ostat-
ní tři apošt. administrátory s biskupskou hodností. 

v 

Katolická církev v Madarsku začíná s reorganizací řeholních 
společenství, většinou zakázaných počátkem 50. "let, V polovině bře-
zna bylo oznámeno na valném shromáždění biskupské konference, že 
základem oživení řádů je nový zákon schválený parlamentem. Inicia-
tivu chce konference ponechat tem, jichž se to týká. Po 2. světové 
válce bylo v zemi 11.538 řeholních osob, /2.5S2 mužů a 8.956 žen/, 
dekretem Č. 34/1950 byly všechny komunity rozpuštěny a kláštery za-
baveny. Dohoda ̂ mezi vládou a biskupy tehdy dovolila přežít 4 kon-
gregacím, které se věnovaly vyučování.• Šlo o 250 řeholníku soustře-
děných v 8 klášterech. Představení řádů nyní žádají, aby každá kon-
gregace měla k dispozici alespoň jeden klášter, nebot je nemožné 
vést komunitní Život. 

I_n_d_i_e 
V současné době je tato rozsáhlá země rozdělena na 122 správ-

ní jednotky, takže se v tom směru dostala na 5. místo po Brazilii, 
Itálii, USA a Óímš, Kejstarší'diecéze Madras byla zřízena r. 1606. 
Katolíků je v Indii jen 1,72 %, ̂ počtem měřících je čtvrtým nábožen-
stvím v zemi za hinduismem, islámem, rju/V- buddhismem. Většina 
katolíků Žije v lidnatých jihoindickýcn ccldstech a ve velkých mě-
stech Kalkatě a Bombaji. 

Řeholnice vychovávala nynější japonskou císařovnu. Hermanha 
Mayerová, pocházející ze Stuttgarta, řeholnice, sestra bl. Ruperta 
Mayera, patřila k vychovatelkám choti nového japonského císaře Aki-
hita, Michiko Schoda. Šest let navštěvovala nynější císařovna v Ja-
ponsku gymnázium^sester Nejsvětějšího Srdce Ježíšova, kt^ré řídila 
Hermanha Mayerová. Dodnes mluví o své učitelce s velkou učtou. Přes 
dlouholetou katolickou výchovu vsak císařovna nepřijala křestanskou 
víru. 

Mexická biskupská konference připravuje dokument, kterým by 
exkomunikovala obchodníky s drogami ve své zemi. Vyloučeními z cír-
kevního společenství a od svátostí se hrozí pouze intelektuálním 
a vedoucím Členům obchodníků drogami, nikoli rolníkům a chudým, 
kteří jaou v tomto obchode činní, aby vůbec přežili. 
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Z ||tER|I:SW ITAL, ČASOPISU . jjEsjs". | © , K|E0 ̂  ̂ fofl|KgM ubnp v é 6., 
Italský novinář uspořádal tento interview k blížicím se deva-

desátým narozeninám 0. kardinála /nar. 30. 6, 1899/. 
R.: Otce kardinále, jak se cítíte na prahu svých 90. narozenin? 
T.: Necítím nic zvláštního. Jsem trochu unavený, ale ¿jinak nic 

mimořádného. S pomocí Boží se dá Žít i po devadesátce. 
R.: Které^chvíle a události považujete ve svém životě za nejvý-

znamnejší? 
T.: Všechno má pro mne význam. 
R.: Kdybychom se a l e v t é t o chvíli právě ted vrátili nazpět, na 

co byste vzpomínal? 
-T.: Všechno bylo pro mne zajímavé, např. mé dětství a moje matka. 

Ovdověla ve 32 letech se 6 dětmi. Kolik .mela starostí! Potom 
dvě světové války, v první jsem byl také na vojně a po^ní jsem 
vstoupil do semináře. Potom jsem vyučoval na teologické fakul-
tě v Olomouci. To všechno byly významné události pro mou pří-
pravu. Potom jsem byl odsouzen na tři .roky nucených prací. 

R.: Zůstalo ve vás něco z těch let? 
T.: Tezká a namáhavá práce. 
R.: Co jste museli dělat v internaci? 
T.: Pracovat na polích. Bylo nás více kněží v jednom východočeském 

městečku. Po'třech letech mně .propustili a mohl jsem působit • 
jako-fa - rář,. ale už jsem mel biskupské svěcení. 

R.: Mohl jste sloužit mši sv.? . 
T.: Jen soukromě, časně ráno v soukromé místnosti a bez ornátu. 

Byli jsme v t,é místnosti 3: kněží a celebrovali jsme ve stejnou 
.'hodinu, ale odděleně. 

R.: - Co jste si mohli ponechat? 
T.: Breviář, Písmo sv. a několik náboženských knih. 
R.: Proč vás odsoudili? 
I.: Protože jsem byl tajně vysvěcen na biskupa bez vládního sou-

hlasu. Bylo to zvéřejněno až r. 1965, když jsem byl jmenován 
pražským administrátorem. Teprve pak jsem mohl vykonávat bis-

kupskou službu.. '•• ~ • . ' 
R.: Před tím rokem jste ji vykonával jen tajně? 
T.: Když jsem vyšel z pracovního tábora, dostal jsem povolení, že 

mohu pracovat jako farář. 
R.: Ale ne jako biskup. 
T.: to ne. 
R.: Uděloval jste tajně svátost biřmování? 
T.: Ano. 
R.: Ayavětil jste biskupy? 
T. : Ne 
R.: Musel jste jistě mnoho trpět. 
T.: Velmi mnoho', ale posilovala mne naděje nejen s ukřižovaným, 

nýbrž i se zmrtvýchvstalým Kristem. Jsme stále optimisty. 
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R.: Vždycky jste si udržel svůj optimismus? 
T.: Vždycky, Bůh mě nikdy neopustil. 
R.: Ji potom, když jste už byl volnější? 
T.: Situace byla stále velmi těžká, vždycky církev měla málo svo-

body. Dnes už jdou některé věci lépe. 
R.: Doufal jste v rok 1968, že se obnoví k lepšímu komunistická 

strana? Věřil jste, že se věci smění? 
T.: Jistě, ale hned na to přišel nový útlak, až nakonec jsme byli 

na tom ještě hůř. Po DubČekovi hlídali každého kněze. Nás bis-
kupy ještě víc. U nás je t.zv. státní církev. Svou činnost mů-
že konat jen ten kněz, komu to vláda dovolí, ale ve skutečnosti 
církev není státní. Vměšování státu do církevního života je 
hodné odsouzení a nemá žádný smysl. Řekl jsem už členům strany, 
Že my^nejsme státní církev. Oni mne sice vyslechnou, ale nedají 
odpověd. V Madarsku, Jugoslávii či Bulharsku mají svého bisku-
pa, ale jen^ne u nás. Ted ¿jsou u nás v republice jen dva sídel-
ní biskupové. Některé diecéze na Slovensku jsou bez biskupa 20 
až 30 let. Tyto věci je třeba povědět a svět by o nich měl vě-
dět . 

v 

R.: Ted ,je neobsazeno i olomoucké arcibiskupství na Moravě, odkud 
vy sam pocházíte. 

T.: Je tam velmi zmatená situace. Kapitulní děkan Vymetal nemá žád-
né fakulty a mimo to je předsedou sdružení PiT," které Sv. sto-

,odsoudil. Je také děkanem fakulty v Litoměřicích. Kněží a 
věřící ho nechtějí. Důležité však je, že lze pozorovat v Česko-
slovensku silnou náboženskou obrodu. Mnoho lidí je ochotno k 
jakékoliv oběti, jen aby byla církev svobodná. Vador závažným 
obtížím chováme i pevnou naději. Straničtí vedoucí se ptají, 
jak je to možné. Ale my to víme. Mládež má prostě hlad a žízeň 
po Bohu a po svobodě. 

R.: Jak pokračuje sdružení PiT? 
T.: Jako kdyby neexistovalo, zbylo v něm jen málo kněží, vlastně 

ho drží pri životě vláda. 
R.: Je pravda, že mladí kněží do něj nechtějí vstupovat? 
T.: Pravda gravdoucí. Sůstali v něm jen staří kněží, na Slovensku 

5 v Cechách a na Moravě 15 %, 
R.: Je pravda, že mnoho chlapců chce vstoupit do semináře? 
T.: Ano, kolem 300, ale přijat je jen málokterý. 
R, í Co vám ještě leží na srdci? 
T.: Všechho je velmi omezené,^ kněz může pracovat jen ve farnosti 

a v rodinách, mnohé se dá dělat jen tajně. Je však velmi dů-
ležité, Že věřící jsou te3 ochotnější pracovat pro církev než 
(Jříve. V těchto tvrdých okolnostech věřící vyvíjejí všemožné 
úsilí. 

R.: Co bystevřekl katolíkům na prahu 90. let? 
T.: Že všichni mají vydávat svědectví o Kristu a církvi ve smyslu 

Ježíšových slov: "Budete mými svědky," i v zemi, kde je plná 
svoboda, 
Ted je zima, ale přijde jaro. 

Podle VR 
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R.s Excelence,^byl jste několik dní v ČSSR. Mažete nám podat v 
několika větách stručnou správu o avém pobytu v naší zemi? 

C.: Velmi rád. Jak Jé známo, jel jsem tam s F, Bukowakým. Pobyt 
bych mohl rozdělit do tří fází. První byly rozhovory, které 
probíhaly ve dnech 11. a 12. dubna až do poledne. Druhou fází -
byla návštěva těchto měst: Litoměřice, Olomouc, Trnava, Nitra, 
Báňská Bystrica,. Spiš, Bratislava a Praha. Třetí .fází pak byly 
závěrečné rozhovory ve dnech 20. a 21. dubna dopoledne. 

R»: Tím ovšem vaše práce neskončila. Co dělá delegace Sv. stolce 
po návratu do Vatikánu? 

0.: Představeným jsem oznámil výsledky. Shromáždili jsme i zajíma-
vé^zprávy. Např.^naši partneři z československé delegace nám 
sdělili, že se připravuje nový text ústa.-vy a kromě -fcoho, že 
bude nový^zákon o náboženských kultech. Pokud jde o ustavu, 
bude vycházet z pojmu právního státu a nový zákon o nábožen-
ských kultech budě brát v uvahu závěry Vídenské konference o 
evropské bezpečnosti. Dále se pak v^Římě studují shromážděné 
doklady o kandidátech na biskupský úřad, kteří byli navrženi, 
doporučená aneb-* představují výsledky kanonického šetření, jež 
jsme vykonali. Jak je známo, v tom spočívá vlastní práce nun-
cia a apoštolské nunciatury, která se koná, je-li nutno, v do-
tyčném sídle. Pro země, kde nuncius není, dělá se tato práce 
po návratu z ceBty ve Státním sekretariátu. 

R.: Excelence, je možno znát měřítka, která se uplatňují pri vý-
běru kandidátů na biskupský úřad? -

C.: Měřítka jsou všeobecná a všude platná. Vyžaduje ae, aby kan-
didáti kromě přirozených vl*h meli důkladnou duchovní forma-
ci, hlavně v církevním vzdělání, apoštolskou horlivost a při-
rozeně ̂ aby byli též oddáni Sv. Otci a Sv. stolici. Musí, jak 
se říká, "sentire cum ecclesia", t.zn..mít církevní smýšlení 
v souladu se Sv. Otcem a universální církví. Pak se také bere 
ohledná místní poměry* Kde Je dostatečný gočet. knezí, je při-
rozeně více kandidátů a výběr je pečlivější. Z toho plyne, jak 
důležitý a choulostivý je tento výběr kandidátů na biskupský 
úřad. Proto také? pokud^je to 1119 žne, Sv. stolec si; vyhrazuje 
jmenování biskupu zřejmě s tím úmyslem, aby dal církvi a vě-
řícím pastýře, kteř£ nejlépe vyhovují požadavkům správně ko-
naného biskupského uřadu, 

R. Vzpom^háte si, E x c e l e n c e ž e -loni v ČSSR se sebralo přes půl 
milionu podpisů pro petici o 31 bodech, týkajících se svobody 
věřících a praxe církve. Co si o tom myslíte? 

C.: Byla to mimořádná událost, která vzbudila zájem světového ve-
řejného mínění. Sám jsem tehdy byl v bytě kardinála Tomáška, 
když přišlq do Prahy delegace laiků, aby mu odvzdala podpisy 
sebrané v jejich městě, 2 toho vyplynul i mravní závazek cír-
kevní hierarchie, aby oderzdala tyto podpisy vládním úřadům, 
0 této petici naši partneři z vládní delegace se vyjádřili tak, 
že některé body mohoubýt přijaty a může se o nich diskutovat 
a vyřešit je v ovzduší vzájemného porozumění. 

R.Í Excelence, můžete nám říci, jak a kdy jste se setkal s kneží-
mi, seminaristy a věřícími při této své cestě? 

C,: Setkal jsem se a nimi všude. Se seminaristy při návštěvě v se-
mináři. Jak je známo, seminariaté ae vychovávají ve dvou^se-
minářích, které jsou zároveň teologické fakulty, v Litoměřicích 
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a v Bratislavě. Odpoledne 12. dubna jsem navštívil litoměřický ae-~ 
minář a fakultu. Bylo to něco nezapomenutelného. Dvě hodiny jsem 
procházel všechny místnosti fakulty a semináře. Mluvil jsem se ae-
minaristy ve vstupní hale; přivítali mne písněmm a zřejmě měli ra-
dost a uspokojení; Promluvil' jsem; .k nim a vzpoměl jsem na svůj 
vlatoí seminární život, který jsem prošil jako aeminarista g potom 
jako profesor semináře. Vyprávěl "jsem jim různé příběhy a povzbu-
zoval jaem je k odpovědi a otázkám • seminárním životě. Všechno ae 
odehrálo v ovzduší otevřenosti a vyrovnanosti? Co se týče kněží, 
snažil jsem se hledat kandidáty na biskupský úřad. Byl jaem v růz-
ných diecézích* Zastavil jsem se v. Litoměřicích, Olomouci, Nitře^ 
Trnavě a na Spiši. Měl jsem příležitost aetkat se s desítkami kne-
ží. Mluvili jsme o poměre.ch v různých diecézích, o kvalitách něk-
terýgh kněží, kteří byli navrženi jako možní kandidáti na biskup-
ský úřad. Pokud jde o věřící, setkal jsem se a nimi při bohosluž-
bách v katedrálách v Nitře a Spiši a v bratislavském doma. Tyto 
bohoslužby na některých místech s velmi hojnou účastí věřících se 
mohou akutečne definovat jako pamětihodné. Např. ve Spiši^byla ka-
tedrála zcela zaplněna a dojala mne víra a zbožnost věřících. 
Dále jsme se;zeptali' mona. Colasuonna, zda bylo předmětem jednání 
svatořečení Anežky České," k němuž má dojít 12. listopadu a zda 
usnadní československá vláda uěast věřících'jednotlivých diecézí 
na tomto svatořečení v Říme. 
C«: Odpovím na první otázku. Svatořečení b/lo gředmetem mého sdě-

lení partnerům z čs. delegace. Mohu říci, ze zpráva býla při-
jata s velkým zájmem. Jistě- byla oznámena vyšším státním Úřa-
dům a je obsažena i v úředním sdělení,^vypracovaném gři závě-j 
řečném rozhovoru. Je tam paragraf, te němž stojí, že ča:. vládní 
úřady považují toto listopadové svatořečení za kladné gesto k 
vaší zemi. Domnívám se, že ca.„vláda udělá, co je možné, -aby 
usnadnila, příchod poutníků do Říma. 

R„: Jaký celkový dojemní odnášíte z těchto rozhovorů a Česko-
slovenskou delegací? 

: C.: Mohl bych říci, že naše rozhovory probíhají ve volném otevře-
ném ovzduší. Tentokrát se. mi však zdálo, že příznaky tohoto 
uvolnění jsou ještě výraznější. Byla nám poskytnuta možnost^ 
Styku a kněžími, které jsme si sami přáli, mohli jsme navští-
vit různé diecéze a bylo nám řečeno, že to může znamenat za-
čátek dalších rozhovorů, které mohou dospět^ke konkrétním a 

: kladným závěrům. Zpráva o vypracování nové ústavy, vycházejí-
cí zebz4sady právního státu,.i zpráva o zákoně, který bude 
brát v úvahn závěry výše uvedené Vídenské konference, me vedou 
k závěru, že věřícím se má poskytnout a otevře se jim^atále 
větší prostor. A také, že jak Činnost jednotlivých.věřících, 
tak i celých jejich skupin bude mít stále větší odezvu v ta-
kové společnosti, jako je československá. Končím pozdravem 
celé církvi v ČSSR, pozdravem všem biskupům, kněžím, řeholní-
kům, všemu lidu, který ž^je *v krásné československé zemi. 

7R 

Herečka paní Vlasta Chramostová zakončila svoje krásné "po-
slední slovo" u soudu v Praze 2 slovy svých rolí: 

PS Marií Stuartovnou opakuji: "Mylorde,. ten zákon jste si na 
mne vymyslel, abyste mě jim odsoudil". Jako Jana z Arku vím, že 
ae budu odvažovat zas a zas,dokud neumřu. A končím a jistotou An-
tigoný, že můj čin by jistě schválili všichni, kdyby jifij hrdlo 
nesvíral strach." 
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§ J L £ J L í ~ .. íscsp^ony? 
Mnoho je dnes sly-Šet názorů a polemik o situaci- naší círk-

ve. Nechci uvádět jména nositelů jednotlivých myšlenek, nepova-
zuji to za podstatné. Věřící se dozvěděli, že svatořečení naší 
Anežky Přemyslovny bude v Říms, byt velkým snem všech věřících 
bylo setkat se s papežem při této příležitosti v naší vlasti. A 
tu jedna dobrá duše plná bojovného- nadšení přišla s myšlenkou 
sepsatvnesouhlasnou petici do Vatikánu /argumentace se vždy na-
jde/. Kdo má právo Vatikánu diktovat, jak se rozhodne? Na Mora-
vě zase sílí "tendence protipraŽská, s upěnlivou snahou mít vše 
vlastní - "naše moravské". Obávám se, Že našim moravským brat-
řím toho na Pražanech vadí podstatně více, než je tomu naopak. 
Pokud jsem se mel možnost přesvědčit, každému Pražanovi vadí na 
Moravanech pouze tento latentní šovinismus. A z jiného soudku; 
na papír se nakladou slova o tom, kdo kdy na koho neměl čas či 
naopak kdo ten čas měl a co mu řekl či neřekl, vše stylem pro-
tokolu u vyšetřovatele než formou klidného dialogu. I jedna pod-
pisová akce vyvolala polemiku, kde se argumenty střetávají s 
protiargumenty, jen smysl všeho uniká /Velehrad č.2/. 

Nemálo kritiky padá v prslsdní době i, na hlavuvInformací o 
církvi. Tak je slyšet, že IOC jsou neseriosní, nebot uveřejnily 
stanovisko 0. Visku^á''&karvady k prohlášení teologů, avšak^pro-
hlášení samé neuveřejnily. Naštěstí redaktoři samizdatu vědí lé-
pe než autoři prohlášení^ že teologické problémy se neřeší na 
stránkách tisku pro křeatanskou veřejnost. A další výtka: neu~ 
veřejnily jedno stanovisko 0. kardinála Tomáška o problematice 
více než sporné. Nejen já se domnívám, že o solidnosti jeho zí-
skání lze s úspěchem pochybovat. A někomu se zdají zase příliš 
papežské. Možná je tu i zásluhou už skoro desetiletá existence 
IOC, že prostor, který věnují tomu, co papež řekl a jaké má Va-
tikán na jednotlivé problémy v církvi názor, probudilo vynáší 
církvi věrnost náměstku Kristovu, ¿jaká ne feždy byla v našich dě-
jinách pravidlem. Zvláště markantně jsem to zažil právě u těch 
mladých, kteří se dnes s nadšením zapojují do života církve. 

První impuls ke konverzi jsem dostal od přítele ze Slezka, 
křtil mě slovenský kněz vodou z Váhu, biřfeoval me^moravský biskup, 
svátost manželství jsem přijal z rukou českého kněze. Církev jako 
matka mi podávala ruku ku pomoci, jsem byl, kde jsem byl. Prá-
vě proto nechápu všechny ty rozpory, které se projevují v posled-
ních měsících. Mnoho problémů by nemuselo být, kdyby si každý 
vž^y kladl otázku: KOMU KU PROSPĚCHU. Slouží-li to celé církvi / 
/at v'Košicích, Aši, Říme či Tubingen/, pak je to dobré. A cír-
kvi zajisté pomáhá to, co slouží k oslavě Všemohoucího. Jednota 
Božího lidu a jeho věrnost římskému biskupďvd je\pro církev e!o-
brem, pro věřící i světu je světlem naděje a ra ď;"s t i N a š e cír-
kev projevila i občanskou statečnost. Za svobodu své církve i 
svého národa se na Václavském náměstí .nechalo mlátit a kropit 
mnoho křesťanů, procentuelně mnohonásobně více ř než^kelik křes-
ťané čítají v celkové populaci v Čechách. Nepromarněme tuto šanci, 
Čas zkoušek zajisté jednou skončí. Musíme se již nyní^učit tomr:, 
jak prospívat Božímu lidu. ..Svobodu budeme moci správně používat 
jen při vědomí pokory. . 

Odpusťte mladému mUži, že Vám sem, svým bratřím, chce vstou-
pit do svědomí.' 

Michal Holeček i 
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Ohaň jsem přišel vrhnout na sem - Spolupracovnice Ducha av. 1 
Vydáváme se na cestu společnou 2 
Svatořečení naší bl. Anežky Česká 5 
Buďme národem dobrým a statečným: - Nemáme jiné bohatství,.. 6 
Úmyžly Apoštolátu modlitby na květen 7 
Program hlavní pouti ke cti Klementa M. Hofbauera 9 
Neslavná oslava oa/t/udného výročí 10 
Ve všech koutech světa nejrůsnější pole působnosti 12 

Společenství řeholnic v Paříži 
Na'Srí laňce řeholnice školí buddhistické ženy 

Z pastýřského listu biskupa 0. R. Queveda 13 
Další reakce na Kolínské prohlášení 14 
Ženy píší Sv, Otci 15 
Zprávy 3.6 
Z interview italského časopisu s 0. kard. Tomáškem 18 
Rozhovor Vatikánského roshlasu s arcibiskupem Colasuonnem 20 
Současnost: M. Holeček - Komu ku prospěchu? 22 

MARIÁNSKÍ _POUŤ _NA_HRA DKU _y _v LA § IMI 
v sobotu 3, června 1989 v 10,00* hod. 

Úmysly J^£oštolátu_mo^ 
Všeobecný úmysl: Aby Kristovo Srdce posilovalo rodiny a uschopňo-

valo je podávat svědectví o jejich víře a lásce. 
Misijní úmysl: Abychom si na přímluvu sv. Klementa Hofbauera, 

apoštola mezi vídenskou inteligencí, byli vědomi, 
že technické a vědecké vynálezy mají pravou hod-
notu a cenu jen když jsou vyvážena mravní a ducho-
vní sférou. 


